



EDUCATION STATISTICS

# BULLETIN

DES STATISTIQUES DE L'ÉDUCATION

DATE DUE

AUG 9 1984

LIBRARY  
PLATRIÈRE

Catalogue 81-002 Price/Prix: Canada, \$1.60, \$16.00 a year/par année Other Countries /Autres pays, \$1.90, \$19.20 a year/par année

Vol. 6, No. 6

C.4

Vol. 6, n° 6

## CONTINUING GROWTH IN PRIVATE EDUCATION

Unlike the trend for public school education, enrolment in private schools continues to increase. Since 1971-72, the year in which public school enrolment began a consistent and sustained decline, private schools have attracted increasingly larger numbers of students. In 1983-84, however, private school growth moderated, as did the losses in public school systems.

### Statistical Highlights

- Private school enrolment reached 229,000 in 1983-84, an increase of 1.5% over the preceding year and 60% since 1970-71. Comparable figures for public schools reveal declines of 1% and 17%, respectively.
- In 1970-71, 3% of all elementary-secondary students were attending private schools; by 1983-84, this proportion had risen to nearly 5%.
- Private education serves a greater proportion of children at the pre-school and secondary levels than at the elementary level.

### Provincial Trends in Private Education

The Atlantic provinces do not have a strong tradition of private education. The private school share of total enrolment has always amounted to 1% or less in each province.

August 1984  
4-2204-501

## CROISSANCE SOUTENUE DES EFFECTIFS DES ÉCOLES PRIVÉES

Les effectifs des écoles privées continuent d'augmenter, contrairement à ceux des établissements d'enseignement publics. Depuis 1971-72, année qui marque le début d'une baisse constante et soutenue des effectifs des écoles publiques, les écoles privées attirent de plus en plus d'élèves. En 1983-84, toutefois, cette croissance a ralenti, au même titre que la diminution des effectifs des écoles publiques.

### Faits saillants statistiques

- Les effectifs des écoles privées ont atteint le chiffre de 229,000 en 1983-84, ce qui représente une hausse de 1.5% par rapport à l'année précédente et une augmentation de 60% en regard de 1970-71. Dans le domaine de l'enseignement public, des baisses respectives de 1% et 17% ont été enregistrées pour ces mêmes périodes.
- En 1970-71, 3% de l'ensemble des élèves de niveau primaire-secondaire fréquentaient des écoles privées; cette proportion était passée à presque 5% en 1983-84.
- Les écoles privées accueillent une plus forte proportion d'enfants de niveau préscolaire et d'élèves du secondaire que d'élèves du niveau primaire.

### Tendances de l'enseignement privé dans les provinces

L'enseignement privé dans les provinces de l'Atlantique n'a jamais occupé une place importante dans le domaine de l'éducation. La proportion que représentent les effectifs des écoles privées par rapport à l'ensemble des effectifs scolaires de ces provinces n'a jamais dépassé 1%.

Août 1984  
4-2204-501

4-2204-501 ISSN 0709-7883

Published under the authority of the Minister of Supply and Services Canada  
Statistics Canada should be credited when reproducing or quoting any part of this document

4-2204-501 ISSN 0709-7883

Publication autorisée par le ministre des Approvisionnements et Services Canada  
Reproduction ou citation autorisée sous réserve d'indication de la source Statistique Canada



Statistics Canada  
Education, Culture  
and Tourism Division

Statistique Canada  
Division de l'éducation,  
de la culture et du tourisme

In Quebec, where private education has traditionally been more significant than in other provinces, more than 8% of elementary-secondary students attend private schools, by far the highest proportion in the country. The increase since 1970 has also been striking, up 60%, while public school enrolment has declined by 27%.

In Ontario, private school enrolment has risen 85% since 1970, while public enrolment dropped 13%. Yet even with this large increase, only 4% of Ontario's students attend private schools.

Of the Western provinces, Saskatchewan has had the largest growth in private education - a 70% gain since 1970 - while enrolment in the public system declined nearly 20%. Although Manitoba's private schools have had the smallest increase (11%), the proportion of all students enrolled in such institutions equals that of Ontario.

British Columbia is second to Quebec in the proportion of students attending private schools (6%). It, too, has recorded a healthy increase in private education in the last 13 years (37%).

Alberta is the only province where both private and public enrolment have increased since 1970. But growth in private education has far outstripped gains in the public system (52% compared with 6%).

#### Growth in Private Schools from 1982-83 to 1983-84

Although private education is still attracting more students, the rate of growth is beginning to level off. Between 1982-83 and 1983-84, there was an increase of 3,300 students (1.5%), considerably below the gain of 5,400 (2.5%) between 1981-82 and 1982-83. Compared with the rapid growth of the early seventies, these rates of increase are relatively small. For example, between 1971-72 and 1972-73, the number of students rose by 12,000 or 8%.

Prince Edward Island, Nova Scotia, Manitoba and Alberta have recorded declines in private school enrolment between the last two survey years. Ontario registered its smallest increase (400 students) in a decade, a gain of less than half a percentage point. In the other provinces where the number of private school students increased, the rate of growth is also slowing down.

Au Québec, où l'enseignement privé a toujours joui d'une place plus importante que dans les autres provinces, plus de 8% des élèves de niveau primaire-secondaire fréquentent des écoles privées, ce qui représente de loin la proportion la plus élevée au pays. L'augmentation en pourcentage de l'effectif des écoles privées a également été frappante depuis 1970, s'établissant à 60%, alors que l'effectif des écoles publiques diminuait de 27%.

Le nombre d'inscriptions dans les écoles publiques de l'Ontario a baissé de 13% depuis 1970, alors que ceux des écoles privées ont augmenté de 85%. Et malgré cette forte augmentation, seulement 4% des élèves de l'Ontario fréquentent des écoles privées.

Dans l'Ouest, la Saskatchewan a enregistré la plus forte augmentation des effectifs des écoles privées, soit une hausse de 70% depuis 1970, alors que les effectifs des écoles publiques diminuaient de presque 20%. Même si l'on observe au Manitoba la plus faible hausse des effectifs des écoles privées (11%), la proportion d'élèves fréquentant de tels établissements dans cette province égale celle de l'Ontario.

La Colombie-Britannique suit le Québec pour ce qui est du pourcentage d'élèves qui fréquentent des écoles privées (6%). Au cours des 13 dernières années, la proportion des effectifs des écoles privées de la Colombie-Britannique a affiché elle aussi une hausse appréciable, soit de 37%.

Seule l'Alberta a vu s'accroître à la fois les effectifs de ses écoles privées et ceux de ses écoles publiques depuis 1970. Toutefois, l'augmentation des effectifs des écoles privées a dépassé de loin celle des établissements d'enseignement publics, 52% contre 6%.

#### Croissance des effectifs des écoles privées de 1982-83 à 1983-84

Bien que les écoles privées continuent d'attirer un plus grand nombre d'élèves, le taux de croissance commence à se stabiliser. Entre 1982-83 et 1983-84, les écoles privées ont enregistré une hausse de 3,300 élèves, ou 1.5%, soit une augmentation nettement inférieure à celle de 5,400 élèves, ou 2.5%, inscrite entre 1981-82 et 1982-83. Ces taux de croissance sont relativement peu élevés si on les compare à ceux du début des années soixante-dix. Par exemple, le nombre d'élèves des écoles privées avait augmenté de 12,000 ou de 8% entre 1971-72 et 1972-73.

Entre les deux dernières années d'enquête, l'Île-du-Prince-Édouard, la Nouvelle-Écosse, le Manitoba et l'Alberta ont vu les effectifs de leurs écoles privées diminuer. L'Ontario a enregistré la plus faible augmentation en 10 ans du nombre d'élèves fréquentant des écoles privées, soit 400 élèves, ou moins de moitié d'un pourcent. Le taux de croissance est aussi à la baisse dans les autres provinces où le nombre d'élèves des écoles privées a augmenté.

TABLE 1. Public and Private School Enrolment, Canada, 1970-71 to 1983-84

TABLEAU 1. Effectifs des écoles publiques et privées, Canada, 1970-71 à 1983-84

School year Année scolaire	Public schools Écoles publiques	Private schools Écoles privées	Private as percentage of total(1) Effectifs des écoles privées en pourcentage du total(1)	Percentage change from 1970-71 Taux de variation depuis 1970-71	
				Public schools Écoles publiques	Private schools Écoles privées
1970-71	5,655,400	142,600	2.5		
1971-72	5,628,200	139,900	2.4	- 0.5	- 1.9
1972-73	5,570,300	151,600	2.6	- 1.5	6.3
1973-74	5,491,900	157,900	2.8	- 2.9	10.7
1974-75	5,416,400	175,300	3.1	- 4.2	22.9
1975-76	5,372,000	182,000	3.3	- 5.0	27.6
1976-77	5,284,200	188,300	3.4	- 6.6	32.0
1977-78	5,178,800	189,400	3.5	- 8.4	32.8
1978-79	5,059,000	193,400	3.7	- 10.5	35.6
1979-80	4,944,700	198,900	3.9	- 12.6	39.5
1980-81	4,855,800	209,400	4.1	- 14.1	46.8
1981-82	4,770,300	220,000	4.4	- 15.7	54.3
1982-83 <sup>r</sup>	4,726,600	225,500	4.6	- 16.4	58.1
1983-84(2)	4,694,000	228,700	4.6	- 17.0	60.4

(1) Total does not include Federal and Blind and Deaf schools.

(1) Le total n'inclut ni les écoles fédérales ni les écoles pour aveugles et sourds.

(2) Includes some estimates.

(2) Inclut quelques estimations.

TABLE 2. Private School Enrolment by Level and Province, 1970-71, 1982-83 and 1983-84

TABLEAU 2. Effectifs des écoles privées, selon le niveau et la province, 1970-71, 1982-83 et 1983-84

	Pre-elementary Pré-scolaire	1-6	7-13	Total
<b>Newfoundland - Terre-Neuve:</b>				
1970-71	58	249	415	722
1982-83	17	148	93	258
1983-84	28	180	131	339
<b>Prince Edward Island - Ile-du-Prince-Édouard:</b>				
1970-71	-	-	29	29
1982-83	11	27	34	72
1983-84	5	16	19	40
<b>Nova Scotia - Nouvelle-Écosse:</b>				
1970-71	162	593	894	1,649
1982-83	116	934	741	1,791
1983-84	135	708	915	1,758
<b>New Brunswick - Nouveau-Brunswick:</b>				
1970-71	-	156	307	463
1982-83	61	418	496	975
1983-84	67	443	522	1,032
<b>Québec:</b>				
1970-71	4,696	18,580	35,503	58,779
1982-83 <sup>r</sup>	4,456	19,823	67,534	91,813
1983-84(1)	4,450	22,590	67,120	94,160
<b>Ontario:</b>				
1970-71	2,479	12,881	28,756	44,116
1982-83	6,356	21,642	53,455	81,453
1983-84(2)	6,680	20,928	54,220	81,828
<b>Manitoba:</b>				
1970-71	409	3,950	3,925	8,284
1982-83 <sup>r</sup>	541	4,207	4,828	9,576
1983-84	509	3,860	4,790	9,159
<b>Saskatchewan:</b>				
1970-71	40	113	1,399	1,552
1982-83	24	437	2,058	2,519
1983-84	34	509	2,093	2,636
<b>Alberta:</b>				
1970-71	403	2,507	2,778	5,688
1982-83	827	3,949	3,937	8,713
1983-84	626	4,005	4,039	8,670
<b>British Columbia - Colombie-Britannique:</b>				
1970-71	1,012	12,379	7,928	21,319
1982-83	1,880	14,019	12,381	28,280
1983-84	2,099	14,385	12,634	29,118
<b>TOTAL:</b>				
1970-71	9,259	51,408	81,934	142,601
1982-83 <sup>r</sup>	14,289	65,604	145,557	225,450
1983-84(2)	14,633	67,624	146,483	228,740

(1) Estimate. - Estimation.

(2) Preliminary. - Préliminaire.

TABLE 3. Public and Private School Enrolment, by Province, 1970-71, 1982-83 and 1983-84

TABLEAU 3. Effectifs des écoles publiques et privées, selon la province, 1970-71, 1982-83 et 1983-84

Province	1970-71		1982-83		1983-84	
	Public schools	Private schools	Public schools	Private schools	Public schools	Private schools
	Écoles publiques	Écoles privées	Écoles publiques	Écoles privées	Écoles publiques	Écoles privées
Newfoundland - Terre-Neuve	160,915	722	142,517	258	147,603	339
Prince Edward Island - Ile-du-Prince-Édouard	30,622	29	25,723	72	25,480	40
Nova Scotia - Nouvelle-Écosse	214,897	1,649	179,302 <sup>(1)</sup>	1,791	177,240	1,758
New Brunswick - Nouveau-Brunswick	175,912	463	147,878	975	146,045	1,032
Québec	1,588,788	58,779	1,074,437 <sup>(1)</sup>	91,813 <sup>(1)</sup>	1,067,200(1)	94,160(1)
Ontario	2,022,401	44,116	1,788,864 <sup>(1)</sup>	81,453	1,764,497(2)	81,828(2)
Manitoba	246,946	8,284	200,453	9,576 <sup>(1)</sup>	199,743	9,159
Saskatchewan	247,332	1,552	201,308	2,519	201,130	2,636
Alberta	425,987	5,688	448,456 <sup>(1)</sup>	8,713	450,310	8,670
British Columbia - Colombie-Britannique	526,991	21,319	500,336	28,280	497,312	29,118
Yukon	4,634	-	4,524	-	4,548	-
Northwest Territories - Territoires du Nord-Ouest	10,006	-	12,760	-	12,901	-
<b>CANADA</b>	<b>5,655,431</b>	<b>142,601</b>	<b>4,726,558<sup>(1)</sup></b>	<b>225,450<sup>(1)</sup></b>	<b>4,694,009</b>	<b>228,740</b>

(1) Estimate. - Estimation.

(2) Preliminary. - Préliminaire.

TABLE 4. Proportions and Percentage Changes for 1970-71, 1982-83 and 1983-84

TABLEAU 4. Proportions et taux de variation pour 1970-71, 1982-83 et 1983-84

Province	Private enrolment as proportion of total			Percentage change			
	Effectif des écoles privées comme proportion du total			Taux de variations			
	1970-71	1982-83	1983-84	1970-71 to - à 1983-84		1982-83 to - à 1983-84	
			Public schools	Private schools	Public schools	Private schools	
			Écoles publiques	Écoles privées	Écoles publiques	Écoles privées	
per cent - pourcentage							
Newfoundland - Terre-Neuve	0.4	0.2	0.2	- 8.3	- 53.0	3.6	31.4
Prince Edward Island - Ile-du-Prince-Édouard	0.1	0.3	0.2	- 16.8	37.9	- 0.9	- 44.4
Nova Scotia - Nouvelle-Écosse	0.8	1.0	1.0	- 17.5	6.6	- 1.2	- 1.8
New Brunswick - Nouveau-Brunswick	0.3	0.7	0.7	- 17.0	122.9	- 1.2	5.8
Québec	3.6	7.9	8.1(1)	- 32.8(1)	60.2(1)	- 0.7(1)	2.6(1)
Ontario	2.1	4.4	4.4	- 12.8	85.5	- 1.4	0.5
Manitoba	3.2	4.6 <sup>(1)</sup>	4.4	- 19.1	10.6	- 0.4	- 4.4
Saskatchewan	0.6	1.2	1.3	- 18.7	69.8	- 0.1	4.6
Alberta	1.3	1.9	1.9	5.7	52.4	0.4	- 0.5
British Columbia - Colombie-Britannique	3.9	5.3	5.5	- 5.6	36.6	- 0.6	3.0
Yukon	-	-	-	- 1.9	-	0.5	-
Northwest Territories - Territoires du Nord-Ouest	-	-	-	28.9	-	1.1	-
<b>TOTAL</b>	<b>2.5</b>	<b>4.6</b>	<b>4.6</b>	<b>- 17.0</b>	<b>60.4</b>	<b>- 0.7</b>	<b>1.5</b>

(1) Estimate. - Estimation.

STATISTICS CANADA LIBRARY  
BIBLIOTHÈQUE STATISTIQUE CANADA



1010506888